

**Call for proposals:
International Workshop**

**African Women Shaping the World
Activism, Networks and Connections (1920s-1970s)
Dakar, 15-17 June 2026**

Research on the long-term history of African women's rights struggles in the 20th century is currently vibrant, however, a gap remains in the scholarship concerning the global engagement and impact of African women activists' thought, practices and contributions to the emergence of international feminist movements. This workshop, convened by an international group of scholars, aims to foster collaboration on this issue, with a focus on African pioneers of women's movements and their global connections. Indeed, the contributions of African activists are largely ignored in global history and frequently excluded from historical analyses of how human rights and international politics intersected in the twentieth century. By centering African women's roles and trajectories, this international workshop provides a platform for exploring the impact of African women's activism and its role in shaping global women's networks, thereby enriching the history and theories of black internationalism, global feminisms, Pan-Africanism, African and world history, and 20th-century feminist thought.

More specifically, the conference aims to analyze the significance of international and transnational relationships between African women and international women's organizations since the twenties until the United Nations Decade for women (1975-1985). Research on transnational feminism and women's rights activism has argued that studying the contributions of activists from the Global South expands and deepens our understanding of transnational women's rights organizations, and their struggles against long-lasting colonial legacies (Castledine, 2012; De Haan and Jones, 2013; Florvil 2017). However, to date, academic work has largely overlooked the crucial decades from the 1920s to the 1970s when feminist activists around the world forged networks that expanded beyond national boundaries to build international networks.

Our goal is to document how African women activists navigated and contributed to international organizations over time, thereby shaping and transforming the meanings and modes of women's advocacy and political mobilization. Existing scholarship has already demonstrated that women in Europe and North America of diverse identities were involved in a range of global organizations that advocated for increased women's social, political, legal, and economic rights (Boittin, 2010; Blain, 2018; Hendricks 2022; Taylor and Rupp, 2002; Ohene-Nyako 2019). Some of these organizations were led by women (International Council of Women, International Alliance of Women, World-Young Women's Christian Association, Women's International Democratic Federation), others are mixed (World Federation of Trade Unions, World Council of Church, World Peace Council, World Federation of Democratic Youth, Red Cross...).

In 1945, keen to consolidate their influence on a global scale, they turned their attention to women in countries under colonial rule, particularly in Africa (Armstrong, 2024). Recent scholarship has begun to research how African women mobilized with women from Europe, the Americas and beyond, particularly around issues of colonialism, women's rights or social welfare (Barthélémy, 2022; Barthélémy and Panata, 2023; Boittin and Couti, 2023; Gradska, 2021; Kiazoulou 2020). Their work revealed that, for African women, this collaboration served as a way to push their own political agenda, thereby challenging imperial feminism at the very roots of the international women's movements.

Yet research remains to be done on these issues, and the workshop aims to expand these previous studies in terms of chronology, organizations and scales, thereby broadening our “cartographies of struggles” (Mohanty 2003: 43). A key objective is to bring together scholars working on several of the aforementioned organizations in order to illuminate the power struggles and rivalries that existed between them in Africa, as well as the complex position of African women navigating these competing influences. Doing so, will not only contribute to the long-term history of African feminisms but also enhance our understanding of the diversity of feminisms worldwide. Our goal is to create, through this workshop, a network of scholars whose work focuses on these topics and to encourage sustained collaboration among them.

To address these questions collectively, we welcome scholarly contributions engaging with the following themes:

1- African Women Activists Navigating International Networks

We invite contributions exploring trajectories of African activists and their engagement with international organizations. By focusing on their mobility—both across countries and within international networks—we aim to document how these women articulated their connections to these international organizations. What local, national and imperial dynamics were at play? How did they navigate political, judicial or financial obstacles?

2- Alternative Visions of a Global Word: Ideas, Debates and Intellectual Productions

We welcome contributions studying the content of the discourses these women convey in relation to national organizations dominated by men and international women’s organizations dominated by Western women. What ideas did African women express on the international stage? What were the material dimensions of their debate and struggles: periodicals, slogans, poems, novels, songs? Did African women have an impact on international agendas and repertoires of action?

3- Women Activists, Global Circulations and National Movements

Submissions may address how these activists made their demands visible in their countries. During a time when calls for independence, nation building and national unity often overshadowed feminist demands, how did African women activists position themselves during the 1960s-1970s? How did they align with local social movements? Impacts of these international connections at the national level are still largely unknown: did these activists bring about reforms in their countries as a result of their international meetings?

We welcome contributions on all these topics, including proposals that combine different themes. Papers that utilize understudied archives and adopt interdisciplinary approaches, drawing from history, literature, political science, anthropology and sociology are encouraged. The conference will take place in Dakar, Senegal, in June 2026. Paper proposals (in French or in English) should include **200-word** abstract, the paper title, the author’s name, institutional affiliation, e-mail address and a two-page curriculum vitae, all compiled into a single file, preferably in MS-Word.

Proposals should be sent to the following email address: [**africanwomendakar2026@gmail.com**](mailto:africanwomendakar2026@gmail.com)

The deadline for proposals is December 1st, 2025

Notification of papers accepted will be sent out by **January 10th**.

If accepted, we will request that participants submit their paper by **April 15th, 2025**.

Limited funding is available to cover hotel and travel costs for participants. Please indicate in your proposal if you require financial assistance. Participants will have read the pre-circulated papers ahead of the workshop. We anticipate that we will publish these articles in a special edition of a journal

Workshop Conveners:

Pascale Barthélémy, École des hautes études en sciences sociales (EHESS), Institut des mondes africains.

Omar Gueye, Université Cheikh Anta Diop de Dakar.

Rachel Jean-Baptiste, Stanford University.

Claire Nicolas, University of Basel.

Sara Panata, Centre national de la recherche scientifique (CNRS), Les Afriques dans le Monde.

Fatoumata Seck, Stanford University.

Appel à propositions
Journée d'étude internationale
Des Africaines façonnent le monde : activisme, réseaux et connexions
(années 1920-années 1970)
Dakar, 15-17 Juin 2026

Les recherches sur la longue histoire des luttes pour les droits des femmes d'Afrique au cours du 20^e siècle sont particulièrement foisonnantes. Toutefois, la littérature sur l'activisme des militantes africaines à l'échelle mondiale, ainsi que sur la manière dont leurs idées et leurs pratiques ont contribué à l'émergence des mouvements féministes internationaux, reste limitée. Cette journée d'étude, organisée par une équipe internationale, vise à encourager des collaborations afin de mettre l'accent sur les militantes africaines et leurs connexions globales. En effet, leurs contributions sont largement ignorées en histoire globale et elles sont fréquemment exclues des analyses historiques qui explorent la manière dont les mouvements de femmes, les droits humains ou la géopolitique s'entrelacent tout au long du 20^e siècle. En se centrant sur les rôles et les trajectoires de ces militantes, cette journée d'étude internationale se veut une plateforme pour explorer leur activisme global, et la manière dont elles ont forgé des réseaux féminins internationaux, enrichissant ainsi l'histoire et les théories de l'internationalisme noir, l'histoire globale des féminismes et du panafricanisme, l'histoire mondiale et l'histoire de l'Afrique, et celle de la pensée féministe du 20^e siècle.

Plus spécifiquement, cette conférence propose d'analyser ce que signifiaient les relations internationales et transnationales entre des militantes africaines et des organisations internationales de femmes, depuis les années 1920 jusqu'à la décennie des Nations unies pour les femmes (1975-1985). Les travaux sur les féminismes transnationaux et l'engagement en faveur des droits des femmes ont souligné combien étudier les contributions des militantes du Sud Global permet d'étendre et d'approfondir non seulement notre compréhension des organisations féminines transnationales, mais aussi du déploiement de leurs combats contre les héritages coloniaux sur le long terme (Castledine 2012 ; De Haan et Jones 2013 ; Florvil 2017). Toutefois, à ce jour, la recherche académique a largement négligé les décennies cruciales allant des années 1920 aux années 1970, durant lesquelles, dans le monde entier, des militantes ont forgé des réseaux par-delà les frontières nationales.

Nous proposons de documenter la manière dont des militantes africaines se sont investies à l'échelle globale et ont contribué aux organisations internationales sur le temps long, façonnant et transformant ainsi le sens et le rôle des discours et de l'action politique en faveur des femmes. L'historiographie existante a déjà montré que des femmes d'origines diverses vivant en Europe ou en Amérique du Nord se sont impliquées dans une variété d'organisations globales militant pour que les femmes aient plus de droits sociaux, politiques, légaux ou économiques (Blain 2018 ; Boittin 2010 ; Hendricks 2022 ; Ohene-Nyako 2019 ; Taylor et Rupp 2002). Elles ont ainsi milité au sein d'une grande variété de structures, qu'elles soient mixtes (Fédération syndicale mondiale, Conseil œcuménique des églises, Conseil mondial de la paix, Fédération mondiale de la jeunesse démocratique, Croix Rouge...) ou non (Conseil international des femmes, Alliance internationale des femmes, Union chrétienne de jeunes filles, Fédération démocratique internationale des femmes...).

À partir de 1945, désireuses de consolider leur influence à l'échelle globale, ces organisations internationales se sont tournées vers les territoires sous domination coloniale, et singulièrement, vers l'Afrique (Armstrong 2024). L'historiographie récente a commencé à explorer la manière dont des Africaines se sont mobilisées en relation avec des femmes du monde entier au sein de ces organisations,

sur une variété de sujets allant du colonialisme aux droits des femmes, en passant par les politiques sociales (Barthélémy 2022 ; Barthélémy et Panata 2023 ; Boittin et Couti 2023 ; Gradska 2021 ; Kiazoulu 2020). Ces travaux ont révélé que, du point de vue des militantes africaines, cette collaboration permettait de mettre en avant leurs propres agendas politiques, défiant ainsi le féminisme impérial fondateur de nombre de mouvements internationaux de femmes.

Si des travaux existent, des recherches restent encore à mener sur ces thèmes. Cette journée d'étude propose donc de compléter les travaux précédents en termes de chronologie, d'organisation et d'échelle, afin d'élargir nos « cartographies des luttes » (Mohanty 2003, 43). Nous cherchons ainsi à rassembler des chercheur·ses travaillant sur les organisations mentionnées ci-dessus afin d'éclairer leurs rivalités et leurs antagonismes sur le continent africain, ainsi que la position complexe des Africaines qui naviguaient entre ces influences concurrentielles. Ainsi, nous proposons de contribuer à l'histoire des féminismes africains sur la longue durée, mais aussi à approfondir notre compréhension de la diversité des féminismes dans le monde. Nous visons ainsi à créer, au travers de cette journée d'étude, un réseau de chercheur·ses dont le travail se concentre sur ces questions, et à encourager les collaborations entre eux·elles.

Afin d'interroger ensemble ces différentes questions, les contributions pourront porter sur les thèmes suivants :

1- Militantes africaines au sein des réseaux internationaux

Les contributions pourront explorer les trajectoires de militantes africaines et la manière dont elles ont interagi avec des organisations internationales. En se concentrant sur leurs mobilités (aussi bien entre plusieurs pays qu'au sein des réseaux internationaux), nous souhaitons documenter la manière dont ces femmes ont articulé leurs connexions à ces réseaux internationaux. Quelles dynamiques locales, nationales et impériales étaient en jeu ? Comment ont-elles surmonté les obstacles financiers, juridiques ou politiques pour pénétrer ces réseaux internationaux ?

2- Visions alternatives d'un monde global : idées, débats et productions intellectuelles

Nous attendons des contributions qui analysent le contenu des productions discursives et intellectuelles des militantes africaines vis-à-vis d'organisations nationales dominées par des hommes et d'organisations internationales dominées par des femmes occidentales. Quelles idées ont-elles véhiculées à l'échelle internationale ? Quels étaient les supports matériels de leurs débats et de leurs luttes : la presse, mais aussi les slogans, la littérature ou la musique ? Avaient-elles un impact sur les agendas et les répertoires d'action internationaux ?

3- Militantes, circulations globales et mouvements nationaux

Les propositions pourront interroger la manière dont les militantes ont visibilisé leurs revendications dans leurs propres pays. Alors que les appels à l'indépendance, à la construction nationale et à l'unité nationale éclipsaient fréquemment les luttes féministes, comment les militantes africaines se sont-elles positionnées dans les années 1960-1970 ? Quelles ont été leurs prises de positions vis-à-vis des mouvements sociaux locaux ? Les effets-retour de l'internationalisme au féminin à l'échelle nationale sont encore largement méconnus. Ces rencontres internationales ont-elles conduit ces militantes à promouvoir des réformes ou des combats spécifiques dans leurs propres pays ?

Nous invitons à proposer des contributions sur l'une ou l'autre de ces thématiques, ou qui combinent ces différents thèmes. Les propositions qui s'appuient sur des fonds d'archive méconnus et qui adoptent des

approches interdisciplinaires, s'appuyant sur l'histoire, la littérature, les sciences politiques, l'anthropologie et la sociologie, sont encouragées.

La conférence aura lieu à Dakar, Sénégal, **du 15 au 17 juin 2026**. Les propositions (en anglais ou en français) devront inclure **un résumé de 200 mots**, le titre de la communication, le nom de l'auteur·trice, son affiliation institutionnelle, son adresse email et un CV de deux pages comprenant les principales publications. L'ensemble doit être rassemblé dans un document unique, idéalement Word.

Les propositions doivent être envoyées à l'adresse suivante : **africanwomendakar2026@gmail.com**

Date butoir d'envoi des propositions : **1er décembre 2025**.

Les notifications d'acceptation des propositions seront envoyées **le 10 janvier 2026**.

Une fois les articles acceptés, nous demandons aux participant·e·s de soumettre leur article complet **avant le 15 avril 2026**.

Des fonds limités sont disponibles pour financer le logement et le voyage des participant·e·s, Veuillez indiquer dans votre proposition si vous avez besoin d'un soutien. Les participant·e·s auront lu les articles avant la journée d'étude. Nous anticipons la publication des articles dans le cadre d'un numéro spécial de revue académique.

Organisateur·trices de la journée d'étude

Pascale Barthélémy, École des hautes études en sciences sociales (EHESS), Institut des mondes africains.

Omar Gueye, Université Cheikh Anta Diop de Dakar.

Rachel Jean-Baptiste, Stanford University.

Claire Nicolas, Université de Bâle.

Sara Panata, Centre national de la recherche scientifique (CNRS), Les Afriques dans le Monde.

Fatoumata Seck, Stanford University.